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1. Bendroji kompetencija, įsipareigojimai Europos Sąjungai ir asmeninis nepriklausomumas 

Kuriuos savo asmeninės kvalifikacijos ir patirties aspektus išskirtumėte kaip itin tinkamus tapti Komisijos nariu ir 
dirbti dėl Europos bendrojo intereso, ypač srityje, už kurią būtumėte atsakingas? Kaip prisidėsite prie Komisijos 
politinių gairių įgyvendinimo? Kaip įgyvendinsite lyčių aspekto integravimą ir kaip lyčių aspektu grindžiamą 
požiūrį įtrauksite į visas Jūsų atsakomybei priskirtinas politikos sritis? Kaip įgyvendinsite jaunimo aspekto 
integravimą? 

Kaip galėtumėte įtikinti Parlamentą, jog esate nepriklausomas? Kaip užtikrintumėte, kad dėl Jūsų ankstesnės, 
dabartinės ar būsimos veiklos nekils jokių abejonių, kad galite tinkamai eiti pareigas Komisijoje? 

Augau tokiu metu, kai Europa buvo labai susiskaldžiusi, tad mano išsilavinimą įkvėpė pagarba Europos sutartyse 
įtvirtintoms vertybėms ir principams: laisvei, demokratijai, teisinei valstybei, pliuralizmui, lygybei, pagarbai 
žmogaus orumui, pilietinių teisių gynimui ir moterų bei vyrų lygybei. 

Savo politinę karjerą pradėjau partijoje, kurios vertybės buvo tokios pat, kaip ir mano, įskaitant jos europietišką 
kryptį – „Democrazia Cristiana“. Per savo karjerą ėjau įvairaus lygmens pareigas. Savivaldos lygmeniu, po to, kai 
1990 m. buvau pirmą kartą išrinktas Apulijos regiono tarybos nariu, 2000 m. mane išrinko regiono pirmininku. Be 
to, kad ne vieną kadenciją dirbau Italijos parlamento nariu, buvau regionų reikalų ir vietos autonomijos ministras 
(2008 m.), paskui – sanglaudos ministras (2010 m.), o nuo 2022 m. – Europos reikalų, Pietų, sanglaudos politikos 
ir Nacionalinio ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo plano (PNRR) ministras. Europos lygmeniu, 
Europos Parlamento nariu pirmą kartą buvau išrinktas 1999 m., o paskui pakartotinai išrinktas 2014 m. ir 2019 m. 
2000–2005 m. buvau Regionų komiteto nariu, 2002–2004 m. jame ėjau Teritorinės sanglaudos politikos komiteto 
pirmininko pareigas. 

Visada tvirtai rėmiau Europos projektą, taip pat pagrindinius teisinės valstybės principus ir vertybes, kuriais jis 
grindžiamas. Po pražūtingo brolžudiško karo atsigaunančiame žemyne Europos integracija gali paskatinti 
beprecedentę pažangą ir, kartu su euroatlantiniu aljansu, yra esminė taikos, gerovės, klestėjimo ir saugumo 
užtikrinimo priemonė europiečiams. Brutali Rusijos agresija prieš Ukrainą ir konfliktas Artimuosiuose Rytuose 
rodo, kad tai neturėtų būti laikoma savaime suprantamu dalyku. Mūsų vienybė ir ryžtas yra mūsų geriausi ginklai 
siekiant apsaugoti šiuos laimėjimus ir vertybes, kuriomis jie grindžiami. 

Eidamas įvairias pareigas, įgijau tiesioginių žinių ir sugebėjau įvairiais rakursais pamatyti sanglaudos ir regioninės 
plėtros politikos aspektus tiek kaip regiono pirmininkas, tiek kaip ministras, dalyvaudamas atitinkamos sudėties 
Taryboje. Būdamas Europos Parlamento nariu, dirbau REGI komitete, taip pat sekiau sanglaudos politiką, 
dirbdamas Regionų komitete. 

Sanglaudos politika yra vienas iš pamatinių Europos projekto ramsčių. Mano paskyrimo rašte išrinktoji Pirmininkė 
U. von der Leyen rašo, kad „Europos sanglaudos politikos esmė yra priartinti Europą prie piliečių ir suartinti 
europiečius vienus su kitais“. Jeigu būsiu patvirtintas, sutinku visomis jėgomis siekti šio tikslo. 

Per kitus penkerius metus Europos Sąjungai teks spręsti didelius uždavinius, pavyzdžiui, žaliosios ir skaitmeninės 
pertvarkos, saugumo sudėtingomis geopolitinėmis aplinkybėmis, savo konkurencingumo atnaujinimo sparčiai 
kintančioje pasaulio ekonomikoje, mūsų socialinio modelio ir demokratijos gynimo ir pasirengimo būsimai ES 
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plėtrai. Tokiomis aplinkybėmis sanglaudos politika turėtų padėti siekti Europos Sąjungos tikslų, kaip nurodyta 
išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen pateiktose politinėse gairėse. Čia bus labai svarbu užsitikrinti 
pakankamus išteklius ir bendromis jėgomis stengtis sudaryti tvirtą biudžetą. 

Mano, kaip ministro, atsakingo už didžiausio Europoje pagal apimtį Italijos nacionalinio ekonomikos gaivinimo 
ir atsparumo didinimo plano įgyvendinimą, patirtis suteikė man galimybę tiesiogiai pamatyti reikšmingas 
galimybes, kurias priemonė „NextGenerationEU“ suteikia Europos Sąjungai, taip pat šio svarbaus ir istorinio 
bendro projekto sunkumus ir opius aspektus. 

Jei būsiu patvirtintas, ketinu pasinaudoti šia patirtimi bendradarbiaudamas su Komisijos nariu, atsakingu už 
ekonomiką ir našumą, kad, kaip nurodyta mano įgaliojamajame rašte, iki 2026 m. išlaidų termino būtų 
įgyvendintos sutartos reformos ir investicijos, nustatytos valstybių narių ekonomikos gaivinimo ir atsparumo 
didinimo planuose.  

Per savo karjerą įvairiais lygmenimis dirbau įvairiose Europos politikos srityse ir supratau, kaip svarbu koordinuoti 
jų formavimą ir įgyvendinimą. Jei būsiu patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, įsipareigoju 
bendradarbiauti su kolegomis, atsakingais už žemės ūkį ir maisto sektorių, darnųjį transportą ir turizmą, 
žuvininkystę bei mėlynąją ekonomiką ir kitas sritis, kad ši politika būtų integruota ir sinergiška, taip prisidėdama 
prie Europos Sąjungos ir jos piliečių klestėjimo. 

Mano įsipareigojimas užtikrinti lyčių lygybę yra absoliutus, nes tikiu, kad dėmesys lyčių lygybei yra ne tik pareiga, 
bet visų pirma svarbi galimybė bet kurios visuomenės funkcionavimui. Todėl esu pasiryžęs skatinti lyčių 
pusiausvyrą vadovybėje, pradėdamas nuo savo kabineto, ir esu įsitikinęs, kad taip bus sukurta veiksmingesnė 
struktūra, sudaranti galimybes atsižvelgti į įvairius opius aspektus, būtinus optimaliam sprendimų priėmimui. 
Sieksiu užtikrinti, kad sanglaudos politikoje ir visose kitose mano atsakomybės srityse būtų atsižvelgiama į lyčių 
aspektą.  

Visada skatinau jaunimą ir į jį investavau, nes jaunimas daro visuomenę sveikesnę, novatoriškesnę ir 
dinamiškesnę. Atsižvelgdamas į išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen politinius prioritetus, įsipareigoju 
jaunimo perspektyvų integravimą į politikos formavimą laikyti savo atsakomybės srities prioritetu. Jaunimo 
dialogai bus puiki galimybė įsiklausyti į jaunimo poreikius ir nuomones. Todėl tikiuosi pirmąjį dialogą pradėti per 
pirmąsias 100 savo kadencijos dienų.  

Visada veikiau išimtinai viešojo intereso naudai. Jei būsiu patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, eisiu 
savo pareigas išimtinai Europos labui, visapusiškai laikydamasis Sutarčių dvasios ir turinio, visų pirma 
įsipareigojimų, apibrėžtų Europos Sąjungos sutarties 17 straipsnio trečioje dalyje.  Nepriklausomumas visada buvo 
mano asmeninių ir politinių veiksmų požymis, tad, būdamas Komisijos nariu, nesieksiu ir nepriimsiu nurodymų 
iš jokios valstybės narės, jokios kitos institucijos ar bet kurio kito subjekto. Taip pat kuo griežčiausiai laikysiuosi 
Europos Komisijos narių elgesio kodekso ir jo nuostatų dėl interesų konfliktų. Įsipareigoju nedelsdamas atnaujinti 
savo interesų deklaraciją, jei reikės kokių nors pakeitimų. 

2. Skiriamos pareigos ir bendradarbiavimas su Europos Parlamentu  

Ar įsipareigojate tinkamai informuoti Parlamentą apie savo ir Jums pavaldžių padalinių veiksmus? Kaip 
apibrėžtumėte savo atskaitomybę Parlamentui? 

Kokius konkrečius įsipareigojimus esate pasirengęs prisiimti dėl įsitraukimo į Parlamento veiklą ir dalyvavimo 
joje tiek komitete, tiek plenariniame posėdyje, dėl skaidrumo, bendradarbiavimo ir veiksmingų tolesnių veiksmų, 
susijusių su Parlamento pozicijomis ir prašymais dėl teisėkūros iniciatyvų? Ar esate pasirengęs tomis pačiomis 
sąlygomis kaip ir Tarybai laiku teikti Parlamentui informaciją ir dokumentus, susijusius su planuojamomis 
iniciatyvomis ar vykdomomis procedūromis? 

Jei būčiau patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, įsipareigoju teikti išsamią ir smulkią informaciją apie 
veiksmus savo atsakomybės srityje.  

Europos Parlamentas ir Komisija, atsižvelgdami į savo istorinius institucinius santykius, veikia glaudžiai 
koordinuodami savo veiksmus, nes abi šios institucijos perteikia integracijos valią ir Europos dvasią. Neketinu 
nukrypti nuo šios vizijos.   
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Dėl šios priežasties taip pat manau, kad labai svarbu užtikrinti skaidrumą ir atskaitomybę Europos Parlamentui. 
Daugiau kaip 10 metų dirbęs Europos Parlamento nariu, taip pat buvęs Europos reikalų, Pietų, sanglaudos politikos 
ir Nacionalinio ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo plano ministru, manau, kad labai svarbu užtikrinti 
tinkamą dalyvavimą, kad demokratinis teisėkūros procesas vyktų sėkmingai.   

Mano nuomone, atskaitomybė Parlamentui turėtų apimti ne tik pranešimą apie priimtus sprendimus, bet ir nuolatinį 
ir vaisingą dialogą, kuris yra gero valdymo pagrindas. Bus nepaprastai svarbu tokius dialogus pradėti nuo pat 
pradžių.  

Tiek Parlamentą, tiek Tarybą laikysiu vienodai svarbiomis bendros teisėkūros institucijomis ir užtikrinsiu, kad šis 
principas atsispindėtų dalijantis svarbia informacija mano atsakomybės srityje. Tai ne tik teisinė prievolė, bet ir 
esminis reikalavimas Komisijos nariui, tiesiogiai atskaitingam išrinktiems Europos Parlamento nariams. 

Išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen gairėse ir įgaliojamajame rašte pabrėžiamas ketinimas toliau stiprinti 
ypatingus Europos Parlamento ir Komisijos santykius. Visiškai pritariu šiai vizijai, tad užtikrinsiu reguliarų 
keitimąsi informacija su atitinkamais Parlamento komitetais ir dalyvausiu dvišaliuose susitikimuose. Reguliariai 
dalyvausiu tarpinstitucinėse derybose, o gavęs prašymą, dalyvausiu Parlamento komitetų plenariniuose 
posėdžiuose ir struktūriniuose dialoguose. Be to, užtikrinsiu, kad būtų greitai ir tiksliai atsakyta į komiteto narių 
klausimus, susijusius su mano atsakomybės sritimi. 

Siekdamas užtikrinti skaidrumą, galėsiu organizuoti struktūrinius dialogus su atitinkamais Parlamento komitetais 
ir visapusiškai laikysiuosi Pagrindų susitarimo dėl Europos Parlamento ir Komisijos santykių ir Tarpinstitucinio 
susitarimo dėl geresnio reglamentavimo nuostatų.  

Išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen įsipareigojo užtikrinti, kad Komisijos nariai ir toliau reaguotų į Parlamento 
narių dauguma priimtas rezoliucijas, teikdami pasiūlymus dėl teisėkūros procedūra priimamų aktų ir visapusiškai 
laikydamiesi proporcingumo, subsidiarumo ir geresnės teisėkūros principų. Be to, išrinktoji Pirmininkė mano, kad 
būtina stiprinti SESV 225 straipsnyje nurodytą bendradarbiavimą, ir ragina Komisijos narius pradėti struktūrinius 
dialogus su Parlamento komitetais dėl atitinkamų rezoliucijų. Visapusiškai pritariu šiems tikslams ir, jei būsiu 
patvirtintas, bendradarbiausiu su Parlamentu kiekviename diskusijų dėl rezoliucijų etape. Kadangi ilgą laiką dirbau 
Europos Parlamento nariu, tvirtai tikiu, kad tai turės teigiamos įtakos mūsų darbo rezultatams.   

Tvirtai pritariu išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen vizijai dėl aktyvesnio dalyvavimo vietoje svarbos. Jei 
būsiu patvirtintas, įsipareigosiu reguliariai lankytis valstybėse narėse ir jų regionuose, kad įvertinčiau sanglaudos 
politikos rezultatus. Bus nepaprastai svarbu susitikti su piliečiais visoje Sąjungoje – tiek miestuose, tiek kaimo ir 
rečiau apgyvendintose vietovėse. 

Artimiausiais mėnesiais bus be galo svarbu, kad ES toliau remtų ilgalaikes reformas ir investicijas, kuriomis 
tiesiogiai prisidedama prie Europos ekonomikos augimo stiprinimo. Siekiant šių tikslų, laikantis Sutarčių nuostatų, 
bus labai svarbu bendradarbiauti su Europos Parlamentu, Taryba ir Regionų komitetu. Taip pat bus svarbu 
įsiklausyti į atskirų regionų ir vietos subjektų, kurių kiekvienas turi opių ir specifinių aspektų, nuomonę, kad būtų 
tinkamai atsižvelgta į jų poreikius rengiant sustiprintą ir modernizuotą sanglaudos politiką. Man būtų garbė dirbti 
Europos Komisijoje, kuri yra itin svarbi institucija, atliekanti Sutarčių sergėtojos vaidmenį. Bendro Sąjungos 
intereso labui, ginsiu mūsų vertybes ir visada veiksiu laikydamasis kolegialumo principo. Glaudžiai 
bendradarbiausiu su kitais Komisijos nariais, kad įgyvendinčiau Pirmininkės U. von der Leyen nustatytus 
prioritetus. 

Regioninės plėtros komiteto klausimai 

3. Sanglaudos politikos ateitis – svarbiausia įgyta patirtis – supaprastinimas  

Kokia yra Jūsų sanglaudos politikos po 2027 m. ateities vizija ir kokia, Jūsų nuomone, yra svarbiausia patirtis, 
kurios Europos Komisija ir valstybės narės turėjo pasisemti šioje srityje iš ankstesnių programavimo laikotarpių? 
Ar manote, kad tikslai sumažinti regioninius skirtumus ir pasiekti ekonominę bei socialinę sanglaudą yra pagrįsti, 
ir kaip užtikrinsite, kad būsimoje daugiametėje finansinėje programoje (DFP) būtų atsižvelgta į principą „nekenkti 
sanglaudai“? Ar ir toliau išlaikysite sanglaudos politiką kaip visiems regionams skirtą investicijų ir solidarumo 
mechanizmą ir kaip užtikrinsite mažiau išsivysčiusių regionų vystymąsi ir tinkamai reaguosite į iššūkius, su kuriais 
susiduria miesto vietovės? Kaip apsaugosite pagrindinį sanglaudos politikos tikslą ir užtikrinsite tvirtą biudžeto 
paketą pagal pasiūlymą dėl DFP? Kaip tuo pat metu padidinsite jos lankstumą, kad būtų galima valdyti 
atsirandančius poreikius, padidinti jos skaidrumą, paspartinti įgyvendinimo procesus ir užtikrinti jos 
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supaprastinimą? Visų pirma, ar sanglaudos politikos fondai turėtų būti reformuoti taikant rezultatais grindžiamą 
modelį, panašų į Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonę (EGADP)? Kaip šiuo atžvilgiu 
užtikrinsite sanglaudos politikos tęstinumą, kartu išsaugant jos pradinius tikslus, ir kaip užtikrinsite, kad ateityje 
valdant ir finansuojant politiką būtų laikomasi pasidalijamojo valdymo modelio, teritorinio požiūrio, 
daugiapakopio valdymo ir partnerystės principų ir būtų išsaugotas vietos ir regionų valdžios institucijų vaidmuo? 
Ar išnagrinėsite galimybę kitu finansinio programavimo laikotarpiu sukurti veiksmingą mechanizmą, kuriuo 
kiekvienos valstybės narės regionų ir vietos valdžios institucijoms, miestams ir savivaldybėms būtų užtikrinta 
tiesioginė prieiga prie sanglaudos fondų, atsižvelgiant į konkrečius jų vystymosi poreikius? 

Ekonominė, socialinė ir teritorinė sanglauda yra vienas iš pagrindinių Sąjungos tikslų ir gyvybiškai svarbi 
visapusiškam Sąjungos vystymuisi ir ilgalaikei sėkmei. Sanglaudos politika įkūnija pagrindines Europos Sąjungos 
vertybes – vienybę, solidarumą ir teisingumą visiems regionams. Stiprinant ekonominę, socialinę ir teritorinę 
sanglaudą didinamas našumas, inovacijos ir konkurencingumas. Mano sanglaudos politikos po 2027 m. vizija – 
visų pirma skatinti konvergenciją, mažinti regioninius skirtumus ir remti visus regionus, ypač mažiau 
išsivysčiusius, kad būtų užtikrinta tvari ekonominė, teritorinė ir socialinė sanglauda. Kita daugiametė finansinė 
programa (DFP) suteikia galimybę parengti sustiprintą, modernizuotą sanglaudos ir augimo politiką 
bendradarbiaujant su nacionalinėmis, regioninėmis ir vietos valdžios institucijomis. Sanglaudos politika kitoje 
DFP turi būti suderinta su platesniais ES prioritetais. Ji taip pat turi tapti kryptingesnė, paprastesnė ir 
veiksmingesnė. Spręsime regioninių ir socialinių skirtumų problemą, teikdami konkretiems poreikiams pritaikytus 
regioninių ir vietos problemų sprendimus ir remdami regionus, įskaitant salas ir atokiausius regionus, kad jie galėtų 
prisivyti kitus. Vykdant šį procesą, mums reikės sutelkti reformas ir investicijas, kad padėtume kurti tai, ko reikia 
bendruomenei klestėti.  

Sanglaudos politika grindžiama pagrindiniais principais: teritoriniu požiūriu, daugiapakopiu valdymu ir 
partneryste. Mums rengiant DFP laikotarpiui po 2027 m. užtikrinsiu, kad šie baziniai principai būtų išsaugoti. 
Regioninės ir vietos valdžios institucijos turės atlikti esminį vaidmenį rengiant ir įgyvendinant planus, kad būtų 
užtikrinta kuo didesnė politinė atsakomybė. Sanglaudos politika turi būti pajėgi prisitaikyti prie naujų iššūkių, 
pavyzdžiui, klimato kaitos, skaitmeninės transformacijos, demografinių pokyčių ir stiprinti socialinę įtrauktį. Dėl 
tokios nepastovios padėties turime išlikti lankstūs ir orientuoti į ateitį, bet nenukrypti nuo sanglaudos politikos, 
kuri yra Sąjungos vienybės ir stiprybės kertinis akmuo. 

Nors pažanga yra neabejotina, išlieka regioninių skirtumų ir atsiranda naujų, o kai kurie regionai stagnuoja dėl 
sunkumų, visų pirma susijusių su veiksmingu išteklių naudojimu. Vien investicijų nepakanka. Sanglaudos 
politikos investicijos ir reformos turėtų būti vykdomos kartu, kad būtų sprendžiamos ilgalaikės problemos, 
spartinama aukštynkryptė mūsų teritorijų konvergencija ir investicijų įgyvendinimas vietoje. Siekiant tvaraus 
regionų augimo reikia labiau subalansuoto požiūrio, apimančio tinkamą reguliavimo sistemą, pajėgumų stiprinimą 
ir strateginį planavimą. Nacionalinių ir regioninių administracinių pajėgumų stiprinimas ir valdymo gerinimas yra 
vienodai svarbūs siekiant veiksmingai valdyti lėšas, įgyvendinti reformas ir pasiekti apčiuopiamų rezultatų.  

Reikia tolesnio paprastinimo, mažinant administracinę naštą ir sudarant sąlygas paramos gavėjams, visų pirma 
mažosioms ir vidutinėms įmonėms ir vietos bendruomenėms, efektyviau gauti lėšų. Prieiga prie finansavimo bus 
gerokai palengvinta supaprastinus procesus, sumažinus biurokratizmą ir padidinus skaidrumą, atliekant rizika 
grindžiamus valdymo patikrinimus ir labiau suderinus tinkamumo finansuoti taisykles. Vietos ir regionų valdžios 
institucijų įtraukimas į sprendimų priėmimo procesus ankstesniais etapais užtikrins veiksmingesnį lėšų 
panaudojimą, geresnį suderinimą su regionų poreikiais ir suteiks vietos subjektams daugiau galimybių formuoti 
savo vystymąsi. Veiksmingumas yra dar vienas svarbus tikslas. Kiekvienas euras iš ES biudžeto turėtų prisidėti 
prie padėties keitimo. Taip pat turime sugebėti geriau informuoti visus ES piliečius apie tai, kas finansuojama iš 
ES biudžeto. Žvelgdami į ateitį, taip pat turėtume pasimokyti iš patirties, įgytos taikant supaprastintus išmokų 
modelius, nes jie padėjo šiek tiek sumažinti administracinę naštą, nepakenkiant finansų priežiūrai. Šie pokyčiai 
bus esminiai siekiant, kad sanglaudos politika būtų lankstesnė ir paslankesnė.  

Mąstant apie sanglaudos politikos ateitį, reikės apsvarstyti įvairias galimybes, įvertinti kiekvienos iš jų privalumus 
ir atsižvelgti į atitinkamų suinteresuotųjų subjektų nuomones. Mums reikės pasirūpinti skaidrumu, susijusiu su 
galutiniais ES lėšų gavėjais, kad būtų galima užtikrinti atsekamumą ir atskaitomybę, taip pat turėsime rasti būdų, 
kaip sumažinti administracinę naštą paramos gavėjams ir įgyvendinančiosioms institucijoms. Mums taip pat reikės 
įvertinti, kokiais geriausiais būdais užtikrinti didesnį sanglaudos politikos lankstumą sprendžiant naujas kylančias 
problemas. 
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Sanglaudos skatinimas yra bendra ES ir jos valstybių narių atsakomybė. Glaudžiai bendradarbiausiu su kolegomis 
Komisijos nariais, siekdamas užtikrinti, kad ekonominė, socialinė ir teritorinė sanglauda išliktų viena svarbiausių 
kitos DFP dalių.   

Sanglaudos politika ir toliau bus remiami visi regionai, ypatingą dėmesį skiriant mažiau išsivysčiusiems. Šiuose 
regionuose mūsų prioritetas bus investicijos, gerinančios galimybes įsidarbinti, naudotis paslaugomis ir 
infrastruktūra, kartu užtikrinant, kad žaliosios ir skaitmeninės pertvarkos srityje atsiliekantys regionai gautų 
reikiamą paramą.  

Miesto vietovėms kyla skirtingų iššūkių – nuo įperkamo būsto iki transporto spūsčių ir aplinkos tvarumo. Jei mano 
kandidatūra bus patvirtinta, pasiūlysiu išsamią miestų politikos darbotvarkę, kurioje bus pateikta aiški miestų 
plėtros vizija, apibrėžtas ES požiūris į tvarų miestų augimą ir numatyti konkretūs veiksmai ES prioritetams 
įgyvendinti vietoje. Siekiant užtikrinti, kad nė vienas miestas nebūtų paliktas nuošalyje, miestai ir miesteliai turi 
prisiimti atsakomybę ir aktyviai dalyvauti formuojant ir įgyvendinant politiką. Jei būsiu patvirtintas, įsipareigoju 
glaudžiai bendradarbiauti su Europos Parlamentu siekdamas užtikrinti, kad miestai ir vietos bei regionų valdžios 
institucijos turėtų veiksmingesnes galimybes gauti finansavimą. 

4. Sąsaja su reformomis, teisine valstybe, Europos semestru ir sąlygomis 

Devintojoje sanglaudos ataskaitoje pabrėžiama, kad reikia ieškoti būdų, kaip toliau stiprinti sąsają tarp investicijų 
ir reformų, kad sanglaudos politikos poveikis būtų kuo didesnis. Tačiau susirūpinimą kelia tai, kad galimas sąlygų 
nustatymas galėtų pakenkti sanglaudos politikos tikslams, nustatytiems SESV 174 ir 175 straipsniuose. Taigi, ar 
pritariate tam, kad sanglaudos politikos finansavimas būtų labiau susietas su pagrindinėmis nacionalinėmis 
reformomis? Jei taip, kokių rūšių reformos turėtų būti susietos su galimybe gauti lėšų? Ar svarstote galimybę 
susieti galimybes gauti lėšų su Europos semestru ar konkrečiai su makroekonominėmis sąlygomis? Ar užtikrinsite, 
kad valstybės narės ar regionai, kurių administraciniai gebėjimai riboti, nebūtų neproporcingai baudžiami? Ar 
ketinate stiprinti sąsają tarp sanglaudos politikos ir teisinės valstybės principo laikymosi, užtikrinant griežtesnį 
horizontaliųjų reikiamų sąlygų taikymą, visų pirma ES pagrindinių teisių chartijos įgyvendinimą? Galiausiai, kaip 
užtikrinsite, kad nacionalinių vyriausybių nenoras įgyvendinti tam tikras reformas neužkirstų kelio regionams 
gauti lėšų? 

Komisijos 9-ojoje sanglaudos ataskaitoje pabrėžiama tolesnio investicijų ir reformų ryšio stiprinimo svarba, kad 
sanglaudos politikos poveikis būtų kuo didesnis. Konvergencijos ir struktūrinių reformų ryšys ir toliau išliks 
esminis, kaip matyti iš 2021–2027 m. laikotarpio, per kurį Sąjunga jau sustiprino šį ryšį, visų pirma glaudžiai jį 
derindama su Europos semestru. Pastaraisiais metais teiktos konkrečioms šalims skirtos rekomendacijos yra 
valstybių narių reformų ir investicijų poreikių nustatymo kelrodis ir jomis bus toliau vadovaujamasi atliekant 
laikotarpio vidurio peržiūrą. Siekdami suderinti reformas su investicijomis ir veiksmingai skatinti regionų augimą 
ir vystymąsi, į tokias programas, kaip Teisingos pertvarkos fondas, taip pat integravome regioninius ir teritorinius 
aspektus.  

Europos semestro susiejimo su ES lėšų išmokėjimu privalumai tapo akivaizdūs taikant Ekonomikos gaivinimo ir 
atsparumo didinimo priemonę. Tai leido ES teikti tiesioginę paramą valstybėms narėms, kad jos galėtų plėtoti ir 
įgyvendinti ilgalaikes reformas ir investicijas, kuriomis sprendžiamos nacionalinės problemos ir tiesiogiai 
prisidedama prie tvaraus Europos augimo ir teisinės valstybės stiprinimo. Bendra parama reformoms ir 
investicijoms pagal vieną planą pasirodė esanti veiksminga ir padidino nuoseklumą bei efektyvumą ir užtikrino 
didesnę sinergiją.   

Be to, sanglaudos politikos fondų lėšomis 2021–2027 m. laikotarpiu supaprastintos reikiamos sąlygos, siekiant 
užtikrinti, kad būtų įdiegtos būtinos veiksmingo fondų įgyvendinimo sistemos. Pavyzdžiui, reikiama energetikos 
sektoriaus valdymo sąlyga paskatino pritaikyti ir sukurti energinio naudingumo sertifikavimo sistemas. Panašiai 
pažangiosios specializacijos strategijos, kurių reikia pagal reikiamą sąlygą, susijusią su konkrečiu tikslu „plėtoti ir 
stiprinti mokslinių tyrimų ir inovacinius pajėgumus ir pažangiųjų technologijų naudojimą“ ir „ugdyti pažangiajai 
specializacijai, pramonės pertvarkai ir verslumui reikalingus įgūdžius“, pakeitė inovacijų finansavimą regioniniu 
lygmeniu.  

Vykdydamos biudžetą valstybės narės ir Komisija privalo užtikrinti, kad būtų laikomasi Europos Sąjungos 
pagrindinių teisių chartijos ir gerbti ES sutarties 2 straipsnyje įtvirtintas Sąjungos vertybes, aktualias vykdant 
biudžetą.  Visa pagal Bendrųjų nuostatų reglamentą finansuojama veikla turi atitikti taikytiną teisę, įskaitant 
Pagrindinių teisių chartijos laikymąsi. Horizontalioji reikiama sąlyga dėl Chartijos suteikė didelių paskatų 
struktūriniams pokyčiams, visų pirma teismų reformos srityje. To pasiekta atsižvelgiant į ekonomikos gaivinimo 
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ir atsparumo didinimo tarpines reikšmes ir metines teisinės valstybės principo taikymo ataskaitas, kuriose nustatyti 
pagrindiniai reformos elementai, kad būtų užtikrinta veiksminga teisminė apsauga. Be to, Sąlygų reglamentas 
taikomas visiems ES fondams, įskaitant sanglaudos politiką.  Esu visapusiškai įsipareigojęs laikytis šių principų.  

Išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen savo politinėse gairėse pabrėžė, kad pagal būsimą ilgalaikį biudžetą bus 
investuojama į teisinės valstybės principo išlaikymą ir kad jame bus numatytos apsaugos priemonės, kad būtų 
toliau užtikrinamas teisinės valstybės principo laikymasis. Pirma, būtų toliau remiamasi nuolatiniu visiems 
fondams galiojančio bendro sąlygų režimo taikymu. Antra, turėsime pasimokyti iš patirties, įgytos vykdant 
dabartinį biudžetą ir taikant priemonę „NextGenerationEU“, įskaitant glaudesnę reformų ir teisinės valstybės 
stiprinimo sąsają. Įvairių priemonių taikymas parodė, kad yra galimybių suderinti taisykles, kad jos būtų dar 
veiksmingesnės.  

Sanglaudos politika parengta lanksčiai, kad paramą investicijoms būtų galima pritaikyti regionų ir vietos 
poreikiams. Jei būsiu patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už sanglaudą ir reformas, 
užtikrinsiu, kad reformos būtų kruopščiai suderintos su regionų realijomis ir kad sanglaudos politika ir toliau būtų 
augimo ir konvergencijos visuose regionuose varomoji jėga, didinanti našumą, konkurencingumą ir inovacijas, 
nepaliekant nuošalyje nė vieno regiono. Tuo tikslu palaikysiu glaudų dialogą su visomis regionų ir vietos valdžios 
institucijomis, kad būtų nustatytos bet kokios kliūtys, trukdančios gauti ES lėšų, ir skirsiu ypatingą dėmesį 
užtikrinti, kad šios institucijos atliktų svarbų vaidmenį tiek kūrimo, tiek įgyvendinimo lygmeniu.  

Siekiant įgyvendinti ir įsisavinti ES lėšas, itin svarbu užtikrinti tinkamus administracinius gebėjimus valstybėse 
narėse ir regionų bei vietos valdžios institucijose. Žinau, kad kai kuriose valstybėse narėse ir regionuose esama 
administracinių gebėjimų trūkumų. Jei būsiu patvirtintas, ketinu toliau remti valstybių narių gebėjimų stiprinimą 
tiek a) stiprinant viešąjį administravimą ir valdymą, tiek b) stiprinant gebėjimus įgyvendinti (t. y. parengti ir 
įdiegti) reformas, be kita ko, plečiant skaitmeninimą. 

5. Rytiniai regionai, plėtra, Europos tarpvalstybinis mechanizmas 

Atsižvelgiant į tebesitęsiantį Rusijos karą prieš Ukrainą, ES pasienio regionai, visų pirma rytiniai ir šiauriniai 
regionai, esantys prie jos išorės sienų su Rusija, Baltarusija ir Ukraina, susiduria su dvigubu iššūkiu – stiprinti 
saugumą ir kartu atgaivinti savo ekonominį ir socialinį vystymąsi. Ar planuojate imtis kokių nors iniciatyvų ar 
konkrečių paramos priemonių, kurios padėtų šiems pasienio regionams įveikti didelį ekonomikos nuosmukį? Kokio 
pobūdžio paramai ir politikos iniciatyvoms teiksite pirmenybę? Be sanglaudos politikos biudžetui šių rytinių ir 
šiaurinių regionų daromo spaudimo, papildomą poveikį sanglaudos politikos biudžetui taip pat darys planuojama 
plėtra į Ukrainą, Moldovą, Vakarų Balkanus ir galbūt Sakartvelą. Kaip užtikrinsite, kad sanglaudos politikos 
biudžeto pakaktų augantiems poreikiams patenkinti? Be to, svarbu pažymėti, kad nuolatinės administracinės ir 
teisinės tarpvalstybinės kliūtys didina ekonomikos nuosmukį ne tik nuo Rusijos karo nukentėjusiuose regionuose, 
bet ir visuose ES regionuose. Dėl šių kliūčių suskaidoma bendroji rinka ir ES lygmeniu prarandami milijardai 
eurų ir milijonai darbo vietų. Atsižvelgiant į šias neatidėliotinas aplinkybes, kai, viena vertus, reikia patenkinti 
nuo karo nukentėjusių pasienio regionų poreikius ir, kita vertus, pasirengti plėtrai, ar teiksite pirmenybę 
tarpinstitucinių derybų dėl įstrigusio reglamento dėl mechanizmo teisinėms ir administracinėms kliūtims 
tarpvalstybiniu mastu šalinti užbaigimui? 

ES pasienio regionams, ypač tiems, kurie turi išorės sieną su Rusija ir Baltarusija, iškilęs dvilypis uždavinys – 
didinti saugumą ir kartu gaivinti savo ekonominį ir socialinį vystymąsi. Šių regionų saugumas ir ekonominė plėtra 
pajuto didelį tiesioginį Rusijos agresijos karo prieš Ukrainą poveikį.  

Siekiant sušvelninti šį poveikį pasienio regionams, imtasi kelių iniciatyvų. Pirma, Europos regioninės plėtros fondo 
(ERPF) ištekliai, iš pradžių numatyti INTERREG programoms su Rusija ir Baltarusija, buvo perskirti vidaus 
tarpvalstybinio bendradarbiavimo programoms, šių lėšų suma sudarė 150 mln. EUR. Taip užtikrinama, kad visi 
ES regionai prie Rusijos ir Baltarusijos sienų galėtų dalyvauti bent vienoje vidaus INTERREG programoje. Antra, 
Komisija sustiprino savo įsipareigojimus INTERREG programai, paskelbusi tikslinius kvietimus teikti 
pasiūlymus, įsteigusi informacijos centrus ir teikdama papildomą paramą su Rusija besiribojantiems regionams. 
Pavyzdžiui, bendradarbiaujant su Pasaulio banku, Regionų prisivijimo iniciatyva (CuRI) Baltijos valstybėms 
padedama plėtoti regioninį atsparumą.  

O su Ukraina besiribojantys regionai per pastaruosius trejus metus ne tik tęsė, bet ir išplėtojo tarpvalstybinį 
bendradarbiavimą su Ukraina. Komisija perskyrė tarpvalstybinėms programoms su Ukraina ir Moldovos 
Respublika papildomus 135 mln. EUR, iš pradžių numatytus skirti bendradarbiavimo su Rusija ir Baltarusija 
programoms. Šiuo finansavimu remiami tokie pagrindiniai sektoriai kaip aplinkos apsauga, sveikata, švietimas ir 
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sienų valdymas. Pagal tarpvalstybines programas su Lenkija, Slovakija, Vengrija ir Rumunija skiriamas beveik 
400 mln. EUR ES finansavimas, įskaitant 67 mln. EUR ES solidarumo koridorių iniciatyvai. Išlaikydami ir 
plėsdami šias tarpvalstybines programas, siekiame skatinti glaudesnį ES regionų ir Ukrainos bendradarbiavimą, 
padėdami spręsti šiuos uždavinius ir kartu remdami tiek vietos, tiek Ukrainos ekonomikos atsigavimą.  

Jei būsiu patvirtintas, sieksiu toliau teikti paramą rytiniams pasienio regionams, kuriuos labiausiai paveikė Rusijos 
agresijos karas, visų pirma jų pastangoms perorientuoti savo vietos ekonomiką. Pavyzdžiui, Regionų prisivijimo 
iniciatyva galėtų suteikti naujų perspektyvų naujiems inovacijų centrams kurti arba panaudoti regionų potencialą 
atsinaujinančiųjų išteklių energijos gamybai remti, naujoms gamybos ekosistemoms kurti ir kt. Su Ukraina ir 
Moldova besiribojančiuose regionuose pastangas būtų galima sutelkti į jungčių stiprinimą visais lygmenimis 
(transporto infrastruktūrą ir skaitmeninius srautus, inovacijų klasterius, prieigą prie viešųjų paslaugų) ir 
pasirengimą stojimui. Taip pat bendradarbiausiu su už plėtrą atsakingu Komisijos nariu, siekdamas užtikrinti, kad 
būtų atidžiai stebima plėtros šalių pažanga, susijusi su jų ekonomine konvergencija su ES, laipsniška integracija į 
bendrąją rinką ir pagrindinių reformų, kurių reikia siekiant kuo geriau panaudoti ES lėšas, įgyvendinimu – visa tai 
bus labai svarbu siekiant užtikrinti sklandų stojimą į ES. 

Be to, vienas mano prioritetų yra ir nuolatinių administracinių ir teisinių kliūčių, su kuriomis susiduria šie regionai, 
šalinimas. Visiškai pritariu tam, kad būtų užbaigtos tarpinstitucinės derybos dėl ilgą laiką įstrigusio reglamento 
dėl tarpvalstybinių sprendimų supaprastinimo. Suvokiu, kaip tai svarbu pasienio teritorijose gyvenantiems ir 
dirbantiems piliečiams. Todėl ketinu glaudžiai bendradarbiauti su valstybėmis narėmis, kad būtų sprendžiami joms 
rūpimi klausimai, ir tikiuosi nuolatinės Parlamento paramos, kad būtų galima greitai pradėti derybas. Tai bus itin 
svarbus žingsnis šalinant kliūtis, trukdančias pasienio regionų ekonominiam vystymuisi ir bendradarbiavimui.  

Kalbant apie plėtros poveikį ES sanglaudos politikai, ES sanglaudos politikos tikslai toliau galioja didesnėje 
Sąjungoje – ir dabartinėse, ir būsimose valstybėse narėse. Praeityje sanglaudos politika sėkmingai prisidėjo prie 
bendrosios rinkos naudingumo ir jį padidino, mažino teritorinius skirtumus ir skatino aukštynkryptę socialinę ir 
ekonominę konvergenciją tarp valstybių narių ir regionų. Rengiantis didesnei Sąjungai, būtina nuodugniai 
apsvarstyti ES sanglaudos politikos ateitį. Tačiau su plėtra ES susiduria jau ne pirmą kartą, todėl galime pasimokyti 
iš praeities, kad užtikrintume, kad ES politika ir toliau duotų rezultatų. Tai bus įtraukta į pasirengimo plėtrai 
politikos peržiūras, kurias Komisija atliks 2025 m. pradžioje. 

6. Salos, gyventojų skaičiaus mažėjimas, teisė pasilikti, atokiausi regionai (SESV 349 straipsnis), būstas, 
geografinių ir gamtinių ypatumų turinčios teritorijos (SESV 174 straipsnis)  

Pagal SESV 174 straipsnį Sąjunga ypatingą dėmesį skiria nepalankioje padėtyje esančių regionų, visų pirma 
turinčių didelių ir nuolatinių gamtinių arba demografinių trūkumų, problemų sprendimui. Atsižvelgiant į 
veiksmingą „teisės pasilikti“ įgyvendinimą, kokių konkrečių priemonių imsitės, kad būtų sprendžiama gyventojų 
skaičiaus mažėjimo problema, ypač kaimo vietovėse ir nedideliuose miestuose, kartu užtikrinant vienodas 
galimybes naudotis pagrindinėmis viešosiomis paslaugomis? Kaip pagerinsite regionų sujungiamumą ir būsto 
sąlygas, kad salose, atokiausiuose regionuose, periferiniuose ir pasienio regionuose gyvenantys žmonės galėtų 
likti šiose vietovėse? Kokias konkrečias priemones paremsite, kad būtų sumažinta biurokratija ir pagerinta šių 
regionų MVĮ prieiga prie ES finansavimo ir vidaus rinkos? Ar manote, kad atėjo laikas Komisijai parengti Europos 
salų strategiją (Salų paktą) ir POSEI (atokiausiems regionams ir saloms skirtos programos) transporto 
programą? 

Esu įsitikinęs, kad reikia atsižvelgti į konkrečias ekonomines ir socialines salų ir atokiausių regionų problemas, 
pavyzdžiui, būsto, transporto, švietimo, sveikatos priežiūros, vandentvarkos ir atliekų tvarkymo srityse. Šiems 
regionams kyla skirtingų vystymosi problemų, todėl juos sunku vertinti kaip vieną grupę. Sanglaudos politikoje 
saloms ir atokiausiems regionams visada buvo skiriamas ypatingas dėmesys, kaip numatyta Sutartyje, ir, jei būsiu 
patvirtintas Komisijos nariu, toliau plėsiu šias pastangas. 

 Salos yra labai įvairios ir susiduria su didele problemų įvairove, įskaitant nevienodą ekonomikos augimo lygį ir 
demografines tendencijas: vienose salose gyventojų skaičius auga, kitose – mažėja. Šiems skirtingiems poreikiams 
reikia konkrečių sprendimo metodų. Būtent tai ir bus daroma pagal sanglaudos politiką – bus skatinamos 
nacionalinės ir regioninės programos šioms problemoms spręsti. Tęsiu paramą saloms finansavimu, geriausios 
praktikos pavyzdžiais ir konkrečiomis teritorinėmis strategijomis. Be to, bendradarbiausiu su savo kolegomis 
Komisijos nariais, siekdamas užtikrinti, kad visose susijusiose ES politikos srityse būtų atsižvelgiama į salų 
ypatumus. Komisijos 9-ojoje sanglaudos ataskaitoje pabrėžiama didelė rizika, kurią kaimo vietovėms, miesteliams 
ir kitiems nepalankioje padėtyje esantiems regionams kelia gyventojų skaičiaus mažėjimas ir senėjanti visuomenė. 
Manau, kad turėtume sutelkti dėmesį į konkrečias priemones šioms problemoms spręsti, kad piliečiai galėtų 
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pasilikti savo vietos bendruomenėse. Pirma, viešųjų paslaugų ir gyvenimo kokybės gerinimas – „teisė pasilikti“ 
grindžiama galimybe naudotis pagrindinėmis paslaugomis, pavyzdžiui, sveikatos priežiūros, švietimo, būsto ir 
viešojo transporto. Raginsiu toliau investuoti į šias sritis, kad būtų galima užkirsti kelią gyventojų skaičiaus 
mažėjimui ir pritraukti naujų gyventojų, tarp jų – jaunų šeimų ir specialistų. Antra, labai svarbu spręsti 
skaitmeninės atskirties problemą. Didinant skaitmeninį raštingumą ir teikiant patikimas internetines paslaugas, 
įskaitant didelės spartos internetą ir 5G tinklus, bus didinamas šių regionų konkurencingumas. Dėl to sumažės 
emigracija ir bus sudarytos sąlygos nuotoliniam darbui ir mokymuisi internetu, atveriant naujų galimybių ir taip 
skatinant jaunus specialistus ir šeimas pasilikti arba sugrįžti į šias vietoves. Trečia, siekiant kurti darbo vietas ir 
išlaikyti jaunus talentus, labai svarbu remti vietos ekonomiką ir skatinti inovacijas. Bus nepaprastai svarbu skatinti 
verslumą kaimo vietovėse, kad būtų toliau remiami MVĮ, tvarus žemės ūkis ir žiedinė ekonomika. Inovacijų 
ekosistemų kūrimas šiuose regionuose gali paskatinti ekonominį atsparumą ir ilgalaikį augimą. Ketvirta, darnaus 
vystymosi skatinimas yra vienas iš pagrindinių sanglaudos politikos prioritetų, visų pirma kaimo vietovėse ir 
pasienio regionuose, daugiausia dėmesio skiriant žaliajai ir skaitmeninei pertvarkai. Dėl investicijų į 
atsinaujinančiąją energiją, darnųjį transportą ir aplinkos apsaugą pagerės gyvenimo sąlygos ir bus sukurta naujų 
aplinką tausojančių darbo vietų.  

Labai svarbu paramą pritaikyti prie regioninių poreikių. Užtikrinsiu, kad sanglaudos politika ir toliau išliktų lanksti 
ir pritaikyta konkrečioms problemoms vietoje. Glaudžiai bendradarbiaudami su vietos ir regionų valdžios 
institucijomis, galime pritaikyti investicijas ir reformas, kad jos atitiktų unikalius šių regionų poreikius, 
užtikrindami, kad nė vienas regionas nebūtų paliktas nuošalyje. Sprendžiant regionų jungčių ir būsto klausimus 
visų pirma stengsiuosi, kad būtų gerinama transporto ir skaitmeninė infrastruktūra, siekdamas užtikrinti, kad salų, 
atokiausių ir periferinių bei pasienio regionų gyventojai galėtų išlaikyti jungtis su didesniais Europos veiklos 
centrais. Transporto jungtys yra itin svarbios galimybėms patekti į darbo rinką, naudotis pagrindinėmis, švietimo 
ir sveikatos priežiūros paslaugomis, taip pat prekių judėjimui. Bendradarbiausiu su už transportą atsakingu 
Komisijos nariu, kad būtų pagerintos šių regionų geležinkelių ir viešojo transporto jungtys su pagrindiniais 
Europos centrais, investuojant į tvarų judumą ir daugiarūšį transportą.  

Ne mažiau svarbus yra ir skaitmeninis junglumas. Pasisakysiu už investicijas į spartųjį internetą ir 5G tinklus 
kaimo, periferiniuose ir pasienio regionuose, kad būtų sudarytos geresnės sąlygos nuotoliniam darbui, mokymuisi 
internetu ir skaitmeniniam paslaugų teikimui, kad šios vietovės taptų patrauklesnės investuoti ir gyventi. Taip pat 
labai svarbu spręsti judumo problemas atokiuose ir salų regionuose.  

Siekiant užkirsti kelią gyventojų skaičiaus mažėjimui ir padaryti šiuos regionus patrauklesnius gyventojams, 
sanglaudos politikos investicijas bus nepaprastai svarbu skirti ir tokių pagrindinių paslaugų, kaip sveikatos 
priežiūra, švietimas ir vaikų priežiūra, plėtrai. Tai bus pasiekta stiprinant tarpvalstybinį bendradarbiavimą, 
sudarant sąlygas teikti bendras paslaugas ir skatinant pažangius sprendimus, pvz., nuotolinės medicinos ir e. 
mokymosi. Šiais veiksmais bus papildyta ES finansuojama iniciatyva „Švari energija ES saloms“, kuri padės 
saloms gaminti savo tvarią, nebrangią energiją ir tokiu būdu salų bendruomenėms gauti įperkamos ir tvarios 
energijos. 

Norint užtikrinti faktinę teisę pasilikti, taip pat reikės suteikti galimybę gauti kokybišką darbą, ypač tiems, kurie 
pernelyg ilgai nedalyvavo darbo rinkoje ir ieško naujų galimybių. Kokybiškų darbo vietų kūrimo gairės, kurios 
turi būti parengtos kartu su socialiniais partneriais, yra viena iš konkrečių šios srities iniciatyvų. Šiuo klausimu 
remsiu vykdomąją pirmininkės pavaduotoją, atsakingą už žmones, įgūdžius ir parengtį. Kalbant apie galimybę 
naudotis paslaugomis, visų pirma pagrindinėmis paslaugomis, būsimai ES kovos su skurdu strategijai teks 
strateginis vaidmuo, be kita ko, sprendžiant teritorinių skurdo aspektų klausimus.  

Sanglaudos politika ir toliau bus prisidedama prie galimybių įsigyti įperkamą ir tvarų būstą kūrimo. Sieksiu, kad į 
teisės aktus būtų įtrauktos lankstumo priemonės, kad valstybės narės galėtų padvigubinti savo sanglaudos politikos 
investicijas į įperkamą būstą. Investicijos galėtų būti skiriamos ir esamo būsto fondo renovacijai, energijos 
vartojimo efektyvumo didinimui ir naujų veiksmų, pritaikytų regioniniams poreikiams, rėmimui. Naujasis 
europinis bauhauzas gali būti vertingas šio darbo pamatas. Taip pat teiksime techninę pagalbą miestams ir 
suinteresuotiesiems subjektams ir padėsime stiprinti gebėjimus, užtikrindami būsto projektų integravimą į 
platesnės miestų infrastruktūros projektus. Lygiagrečiai už švarią, teisingą ir konkurencingą pertvarką atsakingas 
vykdomasis pirmininkės pavaduotojas vadovaus valstybės pagalbos taisyklių peržiūrai, kad būtų galima taikyti 
paramos būstui priemones, visų pirma skirtas energijos vartojimo efektyvumui ir socialiniam būstui.  

Esu pasiryžęs raginti teikti konkrečiai vietai pritaikytą paramą, užtikrinant, kad būsimoje sanglaudos politikoje 
atsispindėtų konkretūs regionų poreikiai. Be kita ko, tai bus ir paraiškų bei ataskaitų teikimo procesų 
supaprastinimas siekiant sumažinti administracinę naštą MVĮ, biurokratizmą ir sudaryti palankesnes sąlygas vietos 
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įmonėms gauti ES finansavimą ir dalyvauti bendrojoje rinkoje. Labai svarbu jau ankstyvuosiuose etapuose 
bendradarbiauti su vietos ir regionų valdžios institucijomis, kad ES finansavimas būtų suderintas su vietos 
realijomis. Tam tikromis iniciatyvomis, pvz., Europos įmonių tinklo ir Europos klasterių bendradarbiavimo 
platformos, teikiama esminė parama MVĮ, padedant joms nepasimesti tarp sudėtingų taisyklių, užsitikrinti ES 
finansavimą ir užmegzti ryšius su verslo partneriais. Europos įmonių tinklas atlieka svarbų vaidmenį atokiuose 
regionuose ir teikia individualias konsultacijas dėl programų „Europos horizontas“ ir „InvestEU“ ir pan. Jis taip 
pat padeda užmegzti tarpvalstybines partnerystes, todėl MVĮ įgyja galimybių patekti į naujas rinkas ir 
veiksmingiau plėsti savo veiklą. 

Aš taip pat skatinsiu nuolatinį dialogą su suinteresuotaisiais subjektais, siekdamas užtikrinti, kad finansavimo 
mechanizmais būtų atsižvelgiama į kintančius jų poreikius ir kad bet kokios kliūtys būtų greitai šalinamos. Šia 
nuolatine veikla bus užtikrinta, kad salos ir periferiniai regionai, įskaitant atokiausius, neatsiliktų nuo ES 
vystymosi pastangų.  

Vykdant sanglaudos politiką visos valstybės narės ir regionai skatinami remti savo salas. Be to, kaimo vietovėms 
salose taikoma ilgalaikė kaimo vietovių vizija ir prie jos pridedamas Kaimo vietovių veiksmų planas bei Kaimo 
paktas. Kalbant apie siūlomą POSEI transporto programą, mano prioritetas bus prieš svarstant naujus sprendimus 
kuo geriau išnaudoti esamas priemones ir nustatyti spragas. 

7. Gaivalinės nelaimės ir ekstremaliosios situacijos 

Europoje daugėja su oro sąlygomis susijusių nelaimių, pvz., ekstremalių temperatūrų, audrų, vidaus ir pakrančių 
teritorijas užtvindančių potvynių, sausrų ir miškų gaisrų, ir jų mastas didėja. Kaip veiksmingiau spręstumėte tiek 
neatidėliotiną, tiek ilgalaikį tokių nelaimių poveikį? Visų pirma, kaip pagerintumėte dabartinio ES solidarumo 
fondo biudžeto paskirstymą, tinkamumą finansuoti ir valdymą? Kokias kitas konkrečias priemones, be kita ko, 
susijusias su prevencija, siūlytumėte gaivalinių nelaimių problemai spręsti būsimoje daugiametėje finansinėje 
programoje po 2027 m., kartu išsaugant pagrindinį sanglaudos politikos tikslą? Kokių su vandens išteklių valdymu 
susijusių priemonių – tiek potvynių, tiek sausrų atžvilgiu – siūlytumėte imtis, kad būtų sušvelnintas jų poveikis 
pažeidžiamiausiems regionams? Be to, ar siūlytumėte atnaujinti ES strategijas, kuriomis siekiama sumažinti 
pakrančių ir kalnuotų regionų pažeidžiamumą dėl klimato kaitos? 

Išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen savo politinėse gairėse pabrėžė didelę mūsų nesaugumo riziką dėl klimato 
kaitos poveikio. Nuo ekstremalių oro sąlygų – potvynių, gaisrų ir sausrų – kasmet nukenčia teritorijos visoje 
Sąjungoje. Ji įsipareigojo, kad šios problemos būtų sprendžiamos Europos prisitaikymo prie klimato kaitos planu, 
kuriame būtų numatytos konkrečios gaivalinių nelaimių prevencijos priemonės. Jei būsiu patvirtintas, dirbdamas 
vykdomuoju pirmininko pavaduotoju padėsiu įgyvendinti šį planą. Sprendžiant gaivalinių nelaimių problemą 
reikia nedelsiant imtis veiksmų ir itin susitelkti į nacionalines, vietos ir regionines prevencines priemones. 
Pirmenybė ir toliau bus teikiama gamtos procesais grindžiamiems sprendimams (miškų atkūrimui, šlapynėms ir 
kitai žaliajai infrastruktūrai). Siekiant veiksmingai sumažinti riziką, visais valdymo lygmenimis turi būti parengtos 
aktyvios strategijos, remiamos tikslinėmis investicijomis ir reformomis.  

Šiuo metu Sanglaudos politikos lėšos yra didžiausias nelaimių rizikos valdymo ES finansavimo šaltinis, daugiausia 
dėmesio skiriant prevencijos ir pasirengimo priemonėms visos ES regionuose – nelaimių rizikai valdyti (potvynių 
ir gaisrų rizikai, ekosisteminiams metodams, su klimatu nesusijusiai gamtinei ir žmogaus sukeltai rizikai) 2021–
2027 m. programavimo laikotarpiu skirta 14 mlrd. EUR. Komisija neseniai pasiūlė padidinti sanglaudos politikos 
lėšų skyrimo lankstumą, kad gaivalinių nelaimių atveju būtų galima greitai suteikti papildomą veiksmingą paramą. 

ES solidarumo fondas (ESSF) yra paramos po nelaimių priemonė, ši parama teikiama tik didelių nelaimių atveju 
ir yra svarus Europos įnašas į neatidėliotinas ir atkūrimo pastangas. ES solidarumo fondo paskirtis – papildyti 
nacionalines pastangas, o ne jas pakeisti. Todėl nacionalinių nelaimių rizikos finansinių sistemų ir gebėjimų 
stiprinimas nacionaliniu lygmeniu yra esminiai žingsniai. Valstybės narės turi būti pasirengusios reaguoti į 
mažesnio masto nelaimes, būdamos užtikrintos, kad jos gaus ES solidarumo fondo paramą, jeigu nelaimės mastas 
viršytų jų pajėgumus. Intensyvėjant su klimatu susijusioms nelaimėms, mums reikia stiprinti solidarumo 
priemones. Vienintelis pakankamai nebrangus būdas yra projektuojant užtikrinti, kad kiekviena investicija galėtų 
atlaikyti klimato poveikį, nes tai yra daug pigiau nei atstatymas po nelaimių.  

Galvodamas apie ilgalaikį poveikį ateityje, ketinu labiau akcentuoti prevencines priemones. Pirmenybė turėtų būti 
teikiama gamtos procesais grindžiamiems sprendimams. Šiomis priemonėmis veiksmingai sumažintas gaivalinių 
nelaimių poveikis, kartu prisidedant prie biologinės įvairovės didinimo ir prisitaikymo prie klimato kaitos. 
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Taip pat reikia visapusiško požiūrio į vandentvarką, sprendžiant tiek potvynių prevencijos, tiek sausrų mažinimo 
klausimus. Nors pagal sanglaudos politiką jau remiamos vandentvarkos priemonės, nelaimių rizikos valdymo 
planai turi būti rengiami taip, kad juose būtų atsižvelgta į klimato kaitos poveikį.  

Investicijos į apsaugą nuo potvynių ir atsparumą sausroms turi būti glaudžiai suderintos su nacionalinėmis ir 
regioninėmis rizikos valdymo strategijomis. Reikiamų sąlygų sistema padidino šių investicijų veiksmingumą, 
todėl turėtume išnagrinėti, kaip šias sąlygas dar labiau pritaikyti konkretiems atskirų valstybių narių ir regionų 
poreikiams. Tai galėtų būti ir infrastruktūros stiprinimas, siekiant atlaikyti ekstremalias oro sąlygas, ankstyvojo 
perspėjimo sistemų tobulinimas ir visapusiškas prisitaikymo prie klimato kaitos priemonių integravimas į vietos 
ir regionų planavimą. Dėl klimato kaitos didėja esama izoliacija, todėl pakrančių, kalnų ar atokių vietovių 
gyventojams tampa sunkiau gauti sveikatos priežiūros, švietimo paslaugų ir švaraus vandens. Tobulinant 
transporto ir skaitmeninę infrastruktūrą bus ne tik padedama švelninti gaivalinių nelaimių poveikį, bet ir didinti 
šių bendruomenių atsparumą. 

Galiausiai prioritetas lieka ir ES pakrančių bendruomenių interesų ir atsparumo apsauga, nes pakrančių 
bendruomenėse ir regionuose gyvena 40 proc. ES gyventojų. Prognozuojama, kad ekonominė žala dėl pakrančių 
potvynių ES, kuri šiuo metu siekia 1 mlrd. EUR per metus, dėl visuotinio atšilimo ateityje smarkiai didės. Pagal 
Vandenynų paktą, vadovaujant už žuvininkystę ir vandenynus atsakingam Komisijos nariui, bus nagrinėjama, kaip 
būtų galima remti pakrančių bendruomenes. Šiuo paktu bus skatinamas holistinis požiūris, integruojant aplinkos, 
ekonominius ir socialinius aspektus ir užtikrinant, kad visi suinteresuotieji subjektai, įskaitant vietos pakrančių 
bendruomenes ir pramonės sektorius, dalyvautų vandenynų valdyme. Dirbant pagal šį paktą bus nustatyta, ko 
reikia, kad vandenynai ir pakrančių zonos būtų sveiki, atsparūs ir produktyvūs, taip sumažinant jų pažeidžiamumą 
dėl klimato kaitos.   

Biudžeto komiteto klausimas  

8. Ką ketinate praktiškai įgyvendinti, kad įvykdytumėte Jums pavestą užduotį „pritaikyti sanglaudos politiką prie 
platesnių ES prioritetų, kad ji būtų tikslingesnė, paprastesnė ir veiksmingesnė ir padėtų sutelkti reformas ir 
investicijas“? Kaip sanglaudos politika atitiks išrinktosios Komisijos pirmininkės reikalavimą laikytis politika 
grindžiamo požiūrio į kitą ilgalaikį ES biudžetą? Visų pirma, jei įgyvendinimas turi būti grindžiamas „kiekvienai 
šaliai skirtu planu, susiejant pagrindines reformas su investicijomis“, kaip užtikrinsite pakankamą lankstumą, 
kartu išlaikant aiškią audito seką, aiškią Europos pridėtinę vertę su pastebimu tarpvalstybiniu išlaidų aspektu, 
įtraukiant regionų ir vietos valdžios institucijas, realią ekonominę naudą ir tai, kad įgyvendinant ir stebint fondų 
paramą Parlamentas atliktų tokį patį vaidmenį kaip Taryba?  
 
Išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen man patikėjo užduotį užtikrinti, kad sanglaudos politika taptų svarbia ES 
reformų ir investicijų varomąja jėga. Laikau tai galimybe modernizuoti ir padidinti jos vaidmenį mažinant 
ekonominius, socialinius ir teritorinius skirtumus, skatinant aukštynkryptę konvergenciją, didinant našumą, 
inovacijas ir konkurencingumą ir remiant regionų ir vietos valdžios institucijas. Esu pasiryžęs užtikrinti, kad 
sanglaudos politika atitiktų platesnius ES prioritetus, taptų paprastesnė ir tikslingesnė ir toliau duotų juntamos 
naudos mūsų piliečiams ir įmonėms.  
 
Visų pirmiausia, nors ekonominės, socialinės ir teritorinės sanglaudos skatinimas jau savaime yra Sąjungos tikslas, 
sanglaudos politika turi būti visiškai suderinta su ES strateginiais prioritetais, įskaitant konkurencingumą, žaliąją 
ir skaitmeninę pertvarką, taip pat ekonominį bei socialinį atsparumą. Taip bus užtikrinta, kad mums kuriant 
stipresnę ir tvaresnę Europą nė vienas regionas – miesto, kaimo ar atokiausias – nebūtų paliktas nuošalyje. Kita 
DFP suteiks unikalią galimybę tai padaryti. 
 
Partnerystė su regionų ir vietos valdžios institucijomis bus būsimos sanglaudos politikos pagrindas. Šios valdžios 
institucijos yra esminės siekiant užtikrinti, kad mūsų politika galėtų būti grindžiama plačia politine atsakomybe ir 
kad mūsų investicijos būtų tikslingos ir veiksmingos vietoje. Įgaliojamajame rašte man buvo aiškiai pavesta 
atkreipti ypatingą dėmesį į regionų ir vietos valdžios institucijų dalyvavimą. Jei būsiu patvirtintas vykdomuoju 
pirmininko pavaduotoju, palaikysiu glaudų dialogą su visomis atitinkamomis regionų ir vietos valdžios 
institucijomis, kad būtų nustatytos bet kokios kliūtys gauti ES lėšų, ir ypatingą dėmesį skirsiu jų aktyviam 
dalyvavimui didinant politinę atsakomybę už investicijas ir reformas bei jų įgyvendinimą vietoje.  
 
Rengdamiesi kitai daugiametei finansinei programai ir siekdami užtikrinti, kad sanglaudos politika turėtų aiškią 
kryptį, glaudžiai bendradarbiausime su nacionalinėmis, regionų ir vietos valdžios institucijomis. Susitelkę į 
bendrus ES prioritetus, pavyzdžiui, skirtumų mažinimą, ekonominės, socialinės ir teritorinės sanglaudos skatinimą 
ir konkurencingumo didinimą, užtikrinsime, kad mūsų investicijos turėtų išmatuojamą poveikį. Šiuo tikslu 
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bendradarbiausiu su valstybėmis narėmis, kad sanglaudos finansavimas būtų naudojamas esminėms viešųjų 
paslaugų, švietimo, sveikatos priežiūros, transporto ir skaitmeninio junglumo reformoms remti. Šiomis 
reformomis bus sudarytos sąlygos, būtinos tam, kad įmonės klestėtų, o bendruomenės stiprėtų, ypač regionuose, 
kuriems gresia atsilikimas. 
 
Sanglaudos politika taip pat toliau bus skatinamas tarpvalstybinis bendradarbiavimas, kaip esminis Europos 
integracijos elementas. Sanglaudos politikos priemonėmis pagerinus transportą, skaitmeninį junglumą ir viešąsias 
paslaugas, bus pagerintos regionų tarpusavio jungtys ir paskatintas socialinės sanglaudos ir ekonomikos augimas. 
 
Paprastesnė sanglaudos politika taip pat padės sumažinti administracinę naštą ir padidinti našumą. Be to, rezultatų 
bus pasiekta pasitelkus sanglaudos finansavimą papildomoms privačioms ir nacionalinėms investicijoms 
pritraukti. Tokiu būdu bus ne tik padidintas ES finansinių išteklių poveikis, bet ir užtikrinta, kad kiekvienas 
išleistas sanglaudos biudžeto euras duotų aiškią pridėtinę Europos vertę, paskatindamas konvergenciją ir 
konkurencingumą visose teritorijose. 
 
Nors sanglaudos politika turi būti tikslingesnė ir labiau strateginio lygmens, norint, kad ji būtų sėkminga, būtinas 
lankstumas.   
 
Kartu turime išlaikyti aiškią audito apskaitą ir patikimą finansinę priežiūrą. Sanglaudos politika atitiks 
aukščiausius ES finansinių interesų apsaugos standartus. Sanglaudos politika turi užtikrinti ekonominę naudą, o 
kiekviena investicija turi parodyti, kokią pridėtinę Europos vertę suteikia. Šiuo tikslu esu pasiryžęs išlaikyti 
griežtus stebėsenos ir vertinimo mechanizmus, kuriais užtikrinamas ES lėšų naudojimo skaidrumas, atskaitomybė 
ir veiksmingumas. Europos Parlamentas atliks labai svarbų vaidmenį prižiūrėdamas sanglaudos politikos 
įgyvendinimą, užtikrindamas, kad būtų visapusiškai vykdoma demokratinė priežiūra.  
 
Primygtinai reikalausiu dirbti taip, kad būtų užtikrintas skaidrus informacijos srautas ir būsiu pasirengęs aukšto 
lygio institucijų bendradarbiavimui visu įgyvendinimo etapu. 
 
Ekonomikos ir pinigų politikos komiteto klausimas 

Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonės įgyvendinimas 

9. Atsižvelgiant į Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonės (EGADP) lėšų įsisavinimo rodiklius, 
ar manote, kad EGADP buvo pakankamai greita ir tikslinga ekonomikai skatinti po COVID-19 krizės? Kaip 
būdamas atsakingu Komisijos nariu užtikrinsite, kad EGADP lėšos būtų naudojamos kuo veiksmingiau? Ar 
įgyvendinsite valstybėms narėms pervestų lėšų susigrąžinimą tais atvejais, kai mažai tikėtina, kad investicijos bus 
užbaigtos iki 2026 m.? Ar, Jūsų nuomone, EGADP yra precedentas sprendžiant krizes ir šalinant dideles 
finansavimo spragas? 

Manau, kad Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemone pavyko greitai ir tikslingai sužadinti 
ekonomiką po COVID-19 krizės. Tiesą sakant, iki 2024 m. rugpjūčio mėn. pabaigos valstybėms narėms jau buvo 
išmokėta daugiau kaip 40 proc. pagal Priemonę numatytų skirti lėšų, beveik 50 proc. dotacijų ir daugiau kaip 
30 proc. paskolų. Tai istorinis lėšų absorbcijos greitis, palyginti su ankstesnėmis ES išlaidų programomis.  

Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė padėjo iš esmės paremti ekonomikos atsigavimą po 
pandemijos keliais aspektais. Po COVID-19 krizės viešosios investicijos ne tik buvo stabilios, bet ir faktiškai 
padidėjo nuo 3 proc. 2019 m. iki 3,5 proc. 2023 m., o beveik pusę šio augimo lėmė ES parama, visų pirma 
Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė. Be to, 2020 m. vien tik paskelbimas apie priemonę 
„NextGenerationEU“ kartu su kitais nacionaliniais ir ES politikos veiksmais padėjo sumažinti vyriausybės 
obligacijų kainų skirtumus. Be to, išankstinis finansavimas pagal Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo 
priemonę atliko svarbų vaidmenį paskatinant ES ekonomikos atsigavimą, nes dėl jo valstybės narės iš karto gavo 
papildomų fiskalinių galimybių, kurios po pandemijos atliko stabilizuojantį vaidmenį, o pagal Priemonės 
įgyvendinimo modelį, kuriuo atlyginama už įgyvendinimo pažangą, valstybėms narėms buvo teikiama nuolatinė 
finansinė parama.  

Tačiau Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė buvo ne tik krizės valdymo, bet ir ES atsparumo 
didinimo ir mūsų ekonomikos bei visuomenės stiprinimo ir parengimo ateičiai priemonė. Ekonomikos gaivinimo 
ir atsparumo didinimo priemone buvo skatinama ekonomika ir kartu remiama konvergencija, nes lėšų paskirstymas 
pagal ją buvo pritaikytas taip, kad parama būtų sutelkta į mažesnes pajamas gaunančias ir labiau pažeidžiamas 
valstybes nares, labiausiai nukentėjusias nuo pandemijos. Be to, dėl reikalavimo, kad ekonomikos gaivinimo ir 
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atsparumo didinimo planais būtų sprendžiami visi uždaviniai, nustatyti konkrečiai šaliai skirtose rekomendacijose, 
arba didelė jų dalis, Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė galėjo būti orientuota į konkrečius 
kiekvienos valstybės narės poreikius, kartu remiant bendrus ES prioritetus. 

Kaip paaiškėjo per laikotarpio vidurio vertinimo analizę, Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė 
buvo labai veiksminga remiant bendrus ES prioritetus ir įgyvendinant pagrindines, ilgai lauktas struktūrines 
reformas. Didelio masto ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo planai paskatino pažangą, susijusią su 
visais šešiais ramsčiais, kuriais apibrėžiama Priemonės taikymo sritis, visų pirma įskaitant žaliąją ir skaitmeninę 
pertvarką bei socialinę ir ekonominę konvergenciją.  

Tačiau šios pastangos toli gražu dar nebaigtos. Geriausias būdas užtikrinti, kad Priemonė būtų panaudota kuo 
veiksmingiau, – padėti valstybėms narėms iki 2026 m. visiškai įvykdyti savo įsipareigojimus. Tai mūsų 
kolektyvinė atsakomybė ir svarbus būsimas uždavinys tiek valstybėms narėms, tiek Komisijai. Todėl, jei būsiu 
patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, kaip nustatyta mano įgaliojamajame rašte, bendradarbiausiu su 
Komisijos nariu, atsakingu už ekonomiką ir našumą, kad valstybės narės iki 2026 m. išlaidų termino įgyvendintų 
sutartas reformas ir investicijas, nustatytas ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo planuose. Tikslas yra ir 
toliau bus visapusiškai įgyvendinti įsipareigojimus, taigi ir išmokėti visas pagal Ekonomikos gaivinimo ir 
atsparumo didinimo priemonę numatytas skirti lėšas.  

Svarbu nepamiršti, kad Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė parengta nustačius aiškias 
taisykles ir patikimą veiklos rezultatais grindžiamą sistemą. Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo 
priemonės finansavimas siejamas su rezultatais. Valstybių narių pažanga įgyvendinant reformas ir investicijas 
vertinama atsižvelgiant į tarpines reikšmes ir galutines reikšmes, tinkamai paskirstytas per visą priemonės 
įgyvendinimo laikotarpį, kad būtų galima stebėti įgyvendinimą pagal aiškius atskaitos scenarijus ir siektinus 
tikslus. Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemone už šią pažangą atlyginama išmokant sumas, 
susietas su tarpinių ir galutinių reikšmių pasiekimu.  

Artėjant galutiniam 2026 m. terminui, Komisija nuolat vertins, ar valstybės narės vykdo savo įsipareigojimus ir ar 
tikėtina, kad iki to laiko jos pasieks paskutines tarpines ir galutines reikšmes. Jeigu ne, veikdamas pagal dabartinę 
teisės aktų sistemą, su atitinkamomis valstybėmis narėmis aptarsiu, kaip pakoreguoti jų planus ir užtikrinti, kad 
lėšos būtų sutelktos į tokio paties masto alternatyvias investicijas, kurias būtų galima atlikti per Priemonės 
įgyvendinimo laikotarpį. Jei, nepaisant šių pastangų, kai kurios iš paskutinių tarpinių ar galutinių reikšmių vis dar 
bus laikomos patenkinamai nepasiektomis, atitinkamos išmokos nebus išmokėtos. 

Kaip išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen nurodė Politinėse gairėse, šios kadencijos Komisijos siekis per 
ateinančius penkerius metus bus būti investicijų Komisija. Per ankstesnę kadenciją Europa nustatė plataus masto 
modernizavimo programos kryptį. Priemonė „NextGenerationEU“ suteikia didelį postūmį investicijoms, 
padėdama pritraukti finansavimą, kurio reikia žaliajai, skaitmeninei ir socialinei pertvarkai. Taikydami 
Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonę, išsiaiškinome, kad mūsų išlaidų procedūros turi tapti 
paprastesnės ir lankstesnės, sparčios ir strategiškai orientuotos. Tačiau taip pat išsiaiškinome, kad reikia tobulinti 
vietos ir regionų valdžios institucijų, suinteresuotųjų subjektų ir socialinių partnerių dalyvavimą ir esamą audito ir 
kontrolės sistemą. Į šią patirtį turėtų būti atsižvelgta mūsų būsimoje finansavimo politikoje.  

Tačiau Europos investicijų poreikių negalima finansuoti vien viešosiomis lėšomis. Kaip pabrėžta ir Draghi, ir Letta 
pranešimuose, didžioji šių investicijų dalis turės ateiti iš privačiojo sektoriaus. Nors viešasis sektorius taip pat 
atlieka itin svarbų vaidmenį nustatant tinkamas bazines sąlygas, pvz., naudojantis kapitalo rinkų sąjunga, ES taip 
pat gali suteikti paskatų ir finansinių svertų privačiajam sektoriui. 

Užimtumo ir socialinių reikalų komiteto klausimas 

10. Jūsų įgaliojamajame rašte teigiama, kad „visi piliečiai turėtų turėti veiksmingą teisę pasilikti [...], remiant 
bendruomenės poreikius“ ir visų pirma „šalinant regioninius skirtumus“. Tai, be kita ko, susiję su užimtumo ir 
socialine politika, įskaitant socialinę įtrauktį. Kokius konkrečius pasiūlymus ir priemones planuojate įgyvendinti, 
kad būtų sprendžiama ši problema ir gerinamos galimybės naudotis kokybiškomis socialinėmis ir užimtumo 
paslaugomis, ir kaip, Jūsų nuomone, Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonės planai padės siekti 
šio tikslo ir apskritai veiksmingai įgyvendinti Europos socialinių teisių ramstį?  
 
Visų pirma, atsižvelgiant į ES įsipareigojimą skatinti deinstitucionalizavimą ir užtikrinti, kad žmonės su negalia, 
vaikai ir kitos pažeidžiamoje padėtyje esančios grupės naudotųsi lygiomis teisėmis, kaip planuojate užtikrinti, kad 
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būsimu ES finansavimu ir sanglaudos politika būtų veiksmingai remiamos bendruomeninės paslaugos ir įperkamo 
būsto sprendimai? Kaip šiuo klausimu ketinate bendradarbiauti su paskirtuoju Komisijos nariu Danu Jørgensenu? 

Jei būsiu patvirtintas, imsiuosi konkrečių veiksmų užtikrinti, kad regioninių skirtumų šalinimas ir toliau būtų 
vienas iš sanglaudos politikos prioritetų. Sieksiu užtikrinti, kad piliečiai turėtų faktinę teisę pasilikti vietoje, kurią 
vadina namais, ir galėtų pasilikti savo bendruomenėse, tuo tikslu gerinant galimybes naudotis viešosiomis 
paslaugomis ir užsiimti privačia veikla, įsidarbinti kokybiškose darbo vietose, gauti švietimo ir įgūdžių vystymo, 
sveikatos priežiūros paslaugas, užtikrinant geresnį transportą ir skaitmeninį junglumą. Tam reikės nukreipti 
investicijas į regionus, patiriančius ekonomikos sąstingį, gyventojų skaičiaus mažėjimą ir patekusius į vystymosi 
spąstus, visų pirma į tuos, kurie atsilieka žaliosios ir skaitmeninės pertvarkos srityje. Glaudžiai bendradarbiausiu 
su vietos ir regionų valdžios institucijomis, kad būtų stiprinami jų administraciniai veiksmingo lėšų valdymo 
gebėjimai, užtikrinant, kad vystymosi strategijos būtų pritaikytos jų konkretiems poreikiams. 

Kalbant apie sanglaudos politikos socialinį aspektą, siekdamas mano įgaliojamajame rašte išdėstytų plataus masto 
tikslų, savo veiklą toliau grįsiu Europos socialinių teisių ramsčio principais. Jau turime tvirtą pagrindą dabartiniam 
2021–2027 m. programavimo laikotarpiui. „Europos socialinis fondas +“ (ESF+) itin padeda gerinti socialinių 
paslaugų prieinamumą ir kokybę visuose ES regionuose, visų pirma pažeidžiamoms grupėms ir neįgaliesiems. 

Žvelgiant į ateitį, būtina tvirtai integruoti socialinį aspektą į sanglaudos politiką, siekiant užtikrinti faktinę teisę 
pasilikti. Kad tai būtų pasiekta, glaudžiai bendradarbiausiu su savo kolegomis Komisijos nariais, ypač vykdomuoju 
pirmininko pavaduotoju, atsakingu už žmones, įgūdžius ir parengtį. Taip pat aktyviai bendradarbiausiu su už 
pasirengimą krizėms ir jų valdymą atsakingu Komisijos nariu, taip pat atsakingu už lygybę, kad būtų pagerintas 
prieinamumas ir paslaugos neįgaliesiems. Sąjunga turėtų padėti paversti neįgaliųjų teisę į savarankišką gyvenimą 
ir įtrauktį bendruomenėje realybe vietoje. Šiuo atveju ES lėšoms taip pat tenka svarbus vaidmuo remiant 
deinstitucionalizavimą. 

Taip pat remsiuosi patirtimi, įgyta įgyvendinant Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonę. Ši 
priemonė yra labai svarbi prisidedant prie ES socialinės darbotvarkės ir Europos socialinių teisių ramsčio, be kita 
ko, lyčių lygybės ir lygių galimybių srityse. Pagal ją su socialine sritimi susijusių ir Europos socialinių teisių ramstį 
padedančių įgyvendinti priemonių dalis yra didelė ir sudaro beveik 163 mlrd. EUR, t. y. daugiau kaip 25 proc. 
visos ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo finansinės paramos. Pavyzdžiui, beveik visuose 
nacionaliniuose planuose numatytos priemonės sveikatos priežiūros sistemoms stiprinti ir įgūdžiams, švietimui ir 
mokymui gerinti. Daugumoje nacionalinių planų taip pat numatyta aktyvi darbo rinkos politika ir veiksmai 
valstybinių užimtumo tarnybų veiksmingumui didinti. Galiausiai į daugumą nacionalinių ekonomikos gaivinimo 
ir atsparumo didinimo planų taip pat įtrauktos priemonės, skirtos socialinei apsaugai ir socialinėms paslaugoms 
gerinti bei socialiniam būstui remti. 

Be to, būsto įperkamumo klausimas Europos piliečiams yra svarbus ir jie tikisi įtikinamų veiksmų. Išrinktoji 
Pirmininkė U. von der Leyen politinėse gairėse paskelbė pirmąjį Europos įperkamo būsto planą. Jei būsiu 
patvirtintas, būsto klausimo sprendimo aspektais glaudžiai bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už 
energetiką ir būsto sektorių. Kaip numatyta mano įgaliojamajame rašte, prisidėsiu prie naujojo europinio bauhauzo 
ir Europos įperkamo būsto plano, visų pirma didindamas būsto rinkos likvidumą ir užtikrindamas, kad valstybės 
narės galėtų padvigubinti planuojamas sanglaudos politikos investicijas į įperkamą būstą. Sanglaudos politikos 
požiūriu šis darbas bus glaudžiai susijęs su faktinės piliečių teisės pasilikti užtikrinimu. 

Pastatų fondo, kuris yra pats didžiausias energijos vartotojas Europoje, kokybė yra esminis elementas siekiant 
mūsų klimato ir energetikos tikslų ir mažinant pragyvenimo išlaidas. Renovacija yra svarbi galimybė padidinti 
pastatų energinį naudingumą ir atsparumą, taip pat gyvenamųjų patalpų pasiūlą, visų pirma miesto vietovėse. Nors 
renovacijai reikia išankstinių investicijų, dėl jos sumažėja energijos suvartojimas ir šalinamos pagrindinės 
energijos nepritekliaus, kurį 2023 m. patyrė 10,6 proc. europiečių, neįstengusių tinkamai apšildyti savo būsto, 
priežastys. Energijos nepritekliaus problema taip pat bus sprendžiama įgyvendinant ES kovos su skurdu strategiją, 
tam galbūt pasitelkiant struktūrines priemones, visų pirma užtikrinančias energijos vartojimo efektyvumą būstuose 
ir galimybes naudotis atsinaujinančiąja energija.  

Europos regioninės plėtros fondas ir Sanglaudos fondas jau finansuoja įperkamų namų statybą ir renovaciją, 
energijos vartojimo efektyvumo didinimą ir remia miestų plėtrą. Šiuo laikotarpiu jie tęs šią veiklą, kartu bus 
taikomos ir kitos priemonės, pavyzdžiui, Ekonomikos gaivinimo ir atsparumo didinimo priemonė. 

Transporto ir turizmo komiteto klausimas 
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11. Remiantis atitinkamu įgaliojamuoju raštu, Pirmininkė U. von der Leyen pavedė būsimam už sanglaudą ir 
reformas atsakingam vykdomajam pirmininko pavaduotojui „vadovauti darbui tvaraus judumo ir turizmo srityje, 
siekiant sujungti įvairias Europos dalis ir remti klestinčią bendrąją rinką“. Tai reiškia, kad turėtumėte remti 
būsimo už darnųjį transportą ir turizmą atsakingo Komisijos nario darbą. Kaip ketinate užtikrinti šį 
bendradarbiavimą ir kokia būtų Jūsų strategija bei prioritetai transporto ir turizmo srityse? Kaip vykdomasis 
pirmininko pavaduotojas, atsakingas už sanglaudos politiką ir regioninę plėtrą, taip pat darysite įtaką TEN-T 
tinklo, už kurį atsakingas TRAN komitetas, užbaigimui. Kaip užtikrintumėte, kad TEN-T tinklo įgyvendinimas būtų 
tinkamai finansuojamas ir paremtas ES sanglaudos politika? Be to, būdamas atsakingas už atokiausių regionų, 
salų, kaimo vietovių ir miestų plėtrą, kokį matote transporto, kaip socialinės sanglaudos ir susisiekimo priemonės, 
vaidmenį ir kokios strategijos laikysitės turizmo atžvilgiu šiuose regionuose, kad būtų skatinamas atsparus, tvarus 
ir konkurencingas turizmo sektorius? 

Manau, kad ir darnusis transportas, ir turizmas yra esminiai veiksniai didinant Europos sanglaudą ir gerovę. 
Junglumas yra būtinas siekiant užtikrinti tinkamą bendrosios rinkos veikimą. Užtikrinti, kad visi piliečiai ir 
įmonės, nepriklausomai nuo buvimo vietos, galėtų naudotis patikimu ir įperkamu transportu ir būtų sujungti su 
likusia ES dalimi ir visu pasauliu, yra būtina ekonominio ir socialinio vystymosi bei žmonių pragyvenimo garantijų 
sąlyga.  

Be to, turizmas turi svarbų teritorinį aspektą, o daugelis ES regionų nuo jo labai priklauso. Tvariai vystomas 
turizmas yra Europos regionų ekonominės ir socialinės sanglaudos varomoji jėga, ypač atokiose ir kaimo 
vietovėse, kur jis gali būti svarbus vietos bendruomenių pajamų ir pragyvenimo šaltinis. 

Glaudžiai bendradarbiaudamas su Komisijos nariu, atsakingu už darnųjį transportą ir turizmą, remsiu pastangas 
priderinti ES politiką prie regioninių poreikių. Taip bus užtikrinta, kad būtų sprendžiamos konkrečios kiekvieno 
regiono problemos, kartu skatinant ekonomikos augimą, socialinę įtrauktį ir aplinkos tvarumą. Kartu panaudosime 
ES finansavimą, kad paskatintume abiejų sektorių žaliąją ir skaitmeninę transformaciją ir jie taptų atsparesni ir 
pasirengę ateičiai. Užtikrinsime, kad investicijomis į darnųjį transportą ir turizmą būtų subalansuoti ekonominiai, 
socialiniai, kultūriniai ir aplinkos aspektai, sudarant sąlygas regionams lengvai integruotis į bendrąją rinką ir 
išnaudoti savo ekonominį potencialą, kartu remiant ES klimato ir teritorinės sanglaudos tikslus ir gerinant aplinkos 
kokybę. Be to, esu įsitikinęs, kad transporto paslaugų pasiūlos, prieinamumo ir įperkamumo gerinimas yra 
nepaprastai svarbus socialinio ir ekonominio vystymosi bei sanglaudos veiksnys. Šioje srityje sieksiu, kad visiems 
Europos gyventojams būtų užtikrintos plačios galimybės naudotis įvairiomis įperkamomis transporto paslaugomis. 
Transporto galimybių nepritekliaus problema taip pat bus sprendžiama įgyvendinant pirmąją Europos kovos su 
skurdu strategiją, kuriai vadovaus už žmones, įgūdžius ir parengtį atsakingas vykdomasis pirmininko 
pavaduotojas, ir prie kurios įgyvendinimo mielai prisidėsiu. 

Pirma, noriu užtikrinti, kad TEN-T tinklas būtų sėkmingai įgyvendintas. Pagrindinis tikslas – užbaigti mūsų TEN-
T tinklą iki sutartų terminų ir pasiekti, kad ES infrastruktūra taptų atsparesnė gaivalinėms nelaimėms. Siekiant šio 
tikslo, be kita ko, reikia sutelkti dėmesį į infrastruktūros plėtros srityje atsiliekančias valstybes nares ir investuoti 
į nacionalines TEN-T atšakas, kad jos atitiktų ES standartus ir būtų sujungtos su tarpvalstybinėmis atšakomis. 
Šiomis investicijomis pirmenybė bus teikiama įvairiems darniojo transporto sprendimams, užtikrinant, kad 
infrastruktūros plėtra prisidėtų ir prie teritorinės sanglaudos, ir prie aplinkos tvarumo. Be to, jei būsiu patvirtintas, 
ketinu toliau dirbti, kad būtų sudarytos sąlygos įperkamam susisiekimui, judumui ir prieigai prie ypatingos svarbos 
paslaugų regionuose, kuriuose transporto sistemos yra prastos kokybės, pavyzdžiui, kaimo, periferiniuose, 
tarpvalstybiniuose ir atokiausiuose regionuose, taip pat skatinti darnų judumą miesto vietovėse.  

Antra, sieksiu užtikrinti, kad turizmas gautų, kas priklauso pagal finansavimo programas, kartu užtikrinant 
pakankamą lankstumą. Dėl įvairių savo aspektų turizmas gali ir turėtų būti remiamas pagal įvairias politikos sritis. 
Visų pirma išnagrinėsiu, kokių turizmo problemų kyla miestuose, salose ir atokiausiuose regionuose. Yra 
ketinimas remtis dabartinėmis iniciatyvomis skatinant tvaraus miesto turizmo modelius, taip pat spręsti junglumo, 
klimato kaitos poveikio ir didelės priklausomybės problemas, remti ekonomikos modelio įvairinimą ir išbandyti 
naujus sprendimus. Remdamasis šiuo metu atliekamu darbu pasirūpinsiu, kad turizmo įmonėms ir už kultūros 
erdves atsakingiems subjektams būtų lengviau rasti finansavimo galimybių, taip pat ir nacionaliniu bei regioniniu 
lygmenimis. 

Esu tvirtai įsitikinęs, kad investavimo galimybėms turėtų būti naudingas strateginis ir integruotas požiūris į abiejų 
sektorių problemų sprendimą, daugiausia dėmesio skiriant supaprastinimui ir atsižvelgiant į vietos suinteresuotųjų 
subjektų poreikius, įtraukiant juos į reikiamų intervencinių priemonių nustatymą. 
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Investicijos į transportą turėtų būti įtrauktos į visapusišką transporto planavimą, apimantį daugiarūšį esamos ir 
numatomos infrastruktūros planą, įskaitant darnaus judumo strategijas ir investicijas į TEN-T tinklus, daugiausia 
dėmesio skiriant TEN-T Europos transporto koridorių darbo planams. Ši strategija padės veiksmingiau sujungti 
regionus su didesniais transporto tinklais, prisidėdama prie bendrosios rinkos sukūrimo ir skatindama ekonomikos 
vystymąsi pagal Darnaus ir išmanaus judumo strategiją.  

Turizmo srities veiksmai turėtų būti įtraukti į platesnes teritorinio vystymosi strategijas. Susiedami turizmo srities 
investicijas su vietos plėtros planais, pažangiosios specializacijos strategijomis ir teritorinio bendradarbiavimo 
iniciatyvomis, galime užtikrinti, kad turizmas skatintų vietos ekonomiką ir prisidėtų prie socialinės sanglaudos ir 
aplinkos tvarumo. Šis požiūris aiškiai apibrėžtas Turizmo pertvarkos plane ir 2030 m. Europos turizmo 
darbotvarkėje. Jam visiškai įgyvendinti reikia strateginio požiūrio ES lygmeniu, kad vienam tikslui būtų 
mobilizuotos visos esamos priemonės – nuo finansavimo iki politikos. 

Bus nepaprastai svarbu įtvirtinti esminį darniojo transporto ir turizmo ekosistemų vaidmenį. Per COVID-19 
pandemiją visi pamatėme, kas atsitinka, kai nelieka turizmo ir apribojamas žmonių judumas. Europos ekonominė 
ir socialinė struktūra buvo iš pagrindų sukrėsta. Nuo to laiko abu sektoriai atsigavo. Jei būsiu patvirtintas, mano 
darbas bus tęsti šį ekonomikos atsigavimą ir užtikrinti, kad jis būtų tvarus ir teisingas. Bus ypač svarbu užtikrinti, 
kad atokios vietovės ne tik turėtų geras jungtis, bet ir kad transportas išliktų įperkamas. Be šių elementų vargu ar 
jos galės gauti naudos iš darnaus turizmo. 

Žemės ūkio ir kaimo plėtros komiteto klausimas 

12. Kaip, būdamas Komisijos vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, siektumėte įvairiems generaliniams 
direktoratams bendro tikslo – spręsti gyvenimo kokybės išsaugojimo ir gerinimo kaimo vietovėse priežastis ir 
problemas? Kaip sumažintumėte miesto ir kaimo atotrūkį, skatintumėte infrastruktūros plėtrą, remtumėte 
skaitmeninę pertvarką, palengvintumėte prieigą prie paslaugų ir apskritai padidintumėte kaimo vietovių 
patrauklumą ūkininkams ir įmonėms? Kaip vertinate Kaimo paktą ir tolesnę jo plėtrą? Kalbant apie finansavimą, 
kaip ketinate užtikrinti, kad ES lėšos ir politika viena kitą papildytų remiant kaimo vietoves ir kad informacija būtų 
prieinama vietos suinteresuotiesiems subjektams? 

Visiškai pritariu ilgalaikės ES kaimo vietovių vizijos tikslams. Šiame dokumente, parengtame galvojant apie ateitį, 
aprašomi iššūkiai, kylantys siekiant pagerinti gyvenimo kokybę kaimo vietovėse, taip pat neišnaudojamos 
galimybės. Ketinu užtikrinti įvairių sektorių politikos, turinčios įtakos kaimo vietovėms, ypač sanglaudos politikos 
ir bendros žemės ūkio politikos, kurios taip pat prisideda prie Europos socialinės, ekonominės ir teritorinės 
sanglaudos ir sektoriaus tvarumo didinimo, koordinavimą. Vienas esminių aspektų būtų Europos Komisijos 
teisėkūros ir ne teisėkūros iniciatyvų tinkamumo kaimo vietovėms užtikrinimo gerinimas, kaip 2022 m. gruodžio 
13 d. rezoliucijoje prašė Europos Parlamentas Žemės ūkio ir kaimo plėtros komiteto iniciatyva. Įsipareigoju 
organizuoti būtiną Komisijos narių bendradarbiavimą, kad kaimo vietovių ekonominis vystymasis, 
konkurencingumas ir patrauklumas būtų įtraukti į būsimą planavimą ir biudžeto pastangas.  

Galimybė naudotis paslaugomis, infrastruktūra, skaitmeniniu junglumu ir įgūdžiais yra būtina siekiant, kad 
verslumas šiose vietovėse taptų patrauklesnis, pradedant nuo žemės ūkio ir maisto pramonės, kuri bėgant metams 
tapo vienu iš kaimo vietovių ramsčių. Tačiau paslaugų ypač trūksta kaimo vietovėse, kurios yra atokiau ir kuriose 
mažėja gyventojų skaičius. Mums reikia užtikrinti, kad sveikatos priežiūros, švietimo ir socialinės paslaugos 
nebūtų prabangos dalykas. Turėtume užtikrinti, kad visuomenei jos būtų plačiai prieinamos, kaip numatyta 
Europos socialinių teisių ramstyje. Jei būsiu patvirtintas, įsipareigoju toliau dirbti prie ilgalaikės ES kaimo vietovių 
vizijos veiksmų plano, kuriame pagrindinis dėmesys turėtų būti skiriamas įmonių kūrimui, esamų įmonių rėmimui, 
paslaugų gerinimui ir inovacijų, visų pirma skaitmeninių, rėmimui. Turime priderinti nacionalinę ir regioninę 
politiką prie ES prioritetų ir finansavimo srautų, kad jos poveikis būtų kuo didesnis. Tai galima pasiekti skatinant 
įgyvendinti kaimo vietovėms skirtas holistines strategijas nacionaliniu ir regioniniu lygmenimis, užtikrinant 
visapusišką planavimą ir bendradarbiavimą tarp visų valdymo lygmenų, kaip numatyta Kaimo vizijoje. 
Užtikrinsiu, kad būtų užmegztas dialogas su kaimo bendruomenėmis, visų pirma su kaimo jaunimu. Kaimo paktas 
pasirodė esantis svarbus bendradarbiavimo forumas, jis veikia miestų suinteresuotųjų subjektų bendravimo 
pavyzdžiu. Veikla pagal Kaimo paktą suteikė daugiau galių kaimo vietovėms, sudarė sąlygas tinklaveikai ir 
paskatino kaimo vietovėms skirtus veiksmus. Atsižvelgdamas į tai, kaip sėkmingai Kaimo paktas įgyvendinamas, 
įsipareigoju toliau jį remti ir, prireikus, plėsti ir tobulinti. 

Šiandien ES politikai vykdyti parengta įvairių teritorinių ir kitokių politikos priemonių, kuriomis veiksmingai 
sprendžiamos kaimo problemos, visų pirma pagal antrąjį BŽŪP ramstį, kuriam priklauso tokios programos kaip 
LEADER, bendruomenės inicijuota vietos plėtra, kuri įrodė savo pridėtinę vertę, taip pat Pažangiųjų kaimų 
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strategija bei integruoto teritorinio vystymosi strategijos. Pirmaisiais kadencijos metais įvertinsiu esamą padėtį ir 
kaip padidinti dabartinių priemonių veiksmingumą remiant kaimo bendruomenes ir ūkininkus, orientuojant juos į 
gamybos modelius, kuriais būtų geriausiai derinami trys tvarumo lygmenys: socialinis, ekonominis ir aplinkos.  

Vykdant sanglaudos politiką taip pat teikiama plataus masto parama kaimo vietovėms, visų pirma taikant 
integruotas teritorines intervencines priemones, įskaitant tas, kuriomis siekiama stiprinti miesto ir kaimo sąveiką 
vykdant tvarią miestų plėtrą. Kaimo vietovėms taip pat praverčia parama mažoms miesto vietovėms, kurios veikia 
kaip vietos centrai su infrastruktūra ir paslaugomis kaimo vietovėms. 

Nepriklausomai nuo būsimos ES fondų struktūros, kurią dar turėsime sukurti, turime užtikrinti, kad kaimo 
gyventojų poreikiai būtų aiškiai nustatyti ir tinkamai tenkinami ir kad jie būtų esminė įvairių politikos krypčių 
dalis. Būtina įvertinti, kaip veikla orientuojama į kaimo bendruomenes. Šiuo atžvilgiu bus labai svarbu, kad 
būsimuose ES fonduose ir politikoje dėl kaimo vietovių būtų nustatyti konkretūs tikslai ir rodikliai. Siekti šio tikslo 
padės neseniai įsteigto Kaimo vietovių stebėjimo centro stiprinimo priemonės. Bus labai svarbu užtikrinti, kad 
būtų įdiegtos veiksmingos priemonės, kad vietos ir kaimo vietovių suinteresuotieji subjektai, pradedant ūkininkais 
ir žemės ūkio maisto produktų gamintojais, galėtų būti visapusiškai įtraukti į šį procesą. Mano prioritetas bus 
stiprinti jų gebėjimus gauti ES finansavimą, informuoti apie esamas galimybes pasitelkiant tinklaveiką ir 
iniciatyvas, pavyzdžiui, kaimo vietovėms skirtą ES finansavimo priemonių rinkinį. 

Žuvininkystės komiteto klausimas 

13. Kaip užtikrintumėte, kad žuvininkystės sektorius taptų atsparesnis, tvaresnis ir konkurencingesnis pasaulinėje 
rinkoje, prisidėtų prie kartų kaitos ir būtų naudingas pakrančių bendruomenėms ir atokiausiems regionams, kartu 
užtikrinant šių teritorijų sanglaudą ir laikantis Europos žaliojo kurso tikslų? 
 
Žuvininkystės ateitis tiek ekonominiu požiūriu, tiek kaip jaunimui patrauklaus sektoriaus priklauso nuo geros 
vandenynų būklės, gausių žuvų išteklių ir įsipareigojimo užtikrinti saugą ir inovacijas. Siekiant išsaugoti ilgalaikį 
žvejybos pramonės, visų pirma smulkiojo laivyno, gyvybingumą, bus labai svarbu rasti tinkamą žuvininkystės 
išteklių valdymo, mūsų jūrų aplinkos apsaugos ir investicijų į žuvininkystės ateitį pusiausvyrą.  
 
Jei būsiu patvirtintas, padėsiu Komisijos nariui, atsakingam už žuvininkystę ir vandenynus, atlikti savo užduotį. 
 
Siekiant padidinti atsparumą, tiek sanglaudos politikos fondai, tiek Europos jūrų reikalų, žvejybos ir akvakultūros 
fondas (EJRŽAF) turėtų ir toliau teikti pirmenybę investicijoms į inovacijas ir modernizavimą pagal dabartinę 
teisinę sistemą. Pasitelkę EJRŽAF, toliau remsime žaliąją ir skaitmeninę pertvarką, siekdami plataus masto 
pusiausvyros tarp būtinos žuvų išteklių apsaugos ir sektoriaus atsparumo didinimo. Tiek sanglaudos politikos 
fondai, tiek EJRŽAF atlieka svarbų vaidmenį sprendžiant unikalias problemas, iškilusias ES pakrančių regionams 
nuo Viduržemio jūros iki Atlanto vandenyno pakrančių, ir atokiausiems regionams, kurie neretai yra labai 
priklausomi nuo žuvininkystės. Šios vietovės labiau nukenčia nuo ekonomikos svyravimų ir aplinkos pokyčių, 
todėl būtina teikti tikslinę paramą, kad būtų užtikrintas jų atsparumas, kuriant sprendimus, kuriais būtų užtikrinami 
lygiaverčiai produkcijos standartai prekiaujant su trečiųjų šalių partneriais. Ir toliau teiksime pirmenybę 
infrastruktūros plėtros šiuose regionuose finansavimui, kad būtų gerinamos jungtys ir prieiga prie rinkų. Be to, 
remsime žuvininkystės sektorių ir jo priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimą bei skaitmeninę pertvarką, taip 
pat tvarią akvakultūrą ir naujus mėlynosios ekonomikos sektorius, kad pakrančių bendruomenės galėtų naudotis 
diversifikuotos ekonomikos vaisiais. Jei būsiu patvirtintas, ypatingą dėmesį skirsiu socialinių ir ekonominių 
skirtumų atokiausiuose regionuose šalinimui. Tiek sanglaudos politikos fondai, tiek EJRŽAF gali padėti skatinti 
įtraukumą, teikdami tikslinę finansinę paramą smulkiesiems žvejams ir skatindami socialinių inovacijų projektus, 
kuriais žuvininkystė, visų pirma smulkioji žvejyba, integruojama į platesnes regioninės plėtros strategijas. 
 
Galiausiai tvirtai remsiu Komisijos narį, atsakingą už žuvininkystę ir vandenynus, kad būtų parengta aiški 
atsparaus, tvaraus ir konkurencingo žuvininkystės sektoriaus 2040 m. vizija, pagal Europos vandenynų paktą 
diegiant holistinę, ateities perspektyvomis grindžiamą ir plataus masto vandenynų strategiją ir skatinant Sąjungos 
prioritetą užtikrinti vienodas veiklos sąlygas ES ir trečiosioms šalims.  
 
 
 


